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سرمقاله

روابط یا ضوابط؟
ادامه از صفحه یک

باز هم به حافظه تاریخی خود مراجعه کردم 
به  را  داشتم  که خودم  کاری  های  و مصاحبه 
افرادی در آن  یاد آوردم و خاطرم آمد که چه 
مصاحبه ها پذیرفته شدند که حتی از سواد اولیه 
آن موقعیت شغلی برخوردار نبودند ، اما پذیرفته 
شدند به دلیل آن که یا آشنا و رابطه داشتند 
موقعیت  آن  با  مرتبط  غیر  های  توانایی  یا  و 
شغلی داشتند! معضلی که مدت هاست با آن 
به جای ضوابط! شاید  ، روابط  مواجه هستیم 
اینک  کردیم  نمی  روابط  قربانی  را  ضوابط  اگر 
تولیدات خودروی ما کیفیت بالاتری داشت شاید 
صادراتمان بسیار بیشتر از وارداتمان بود شاید 
نخبه ها و افراد کارآمدمان به این راحتی برای 
یافتن شغلی مناسب و متناسب با  تخصصشان  
جلای وطن  نمی کردند  شاید  دیگر  کسی  با 
مدرک  دکتری  نیاز نداشت  برای امرار معاش 
در قسمت  حمل و نقل مسافر که هیچ ارتباطی 
فعالیت کند و شاید های  ندارد  با تخصصش 
بسیار دیگر که قطعا منجر به شکوفایی هر چه 
بیشتر کشور عزیزمان  و البته رونق  یافتن بیشتر 
کسب علم و یادگیری مهارت های مختلف در 
بین جوانان کشور می گشت. در این میان به 
نظر می رسد سازمان های نظارت و کنترل باید 
نظارت بیشتری علی الخصوص در قسمت های 
کارگزینی داشته باشند ، قسمت های کارگزینی 
استخدام  رابطه  با  خود  بعضا  پرسنلشان  که 

شده اند!

خبر

اخبار

واکنش نایب رئیس فراکسیون میراث 
فرهنگی مجلس به مصادره فرش 
ایرانی توسط جمهوری آذربایجان

نایب رئیس فراکسیون گردشگری، میراث فرهنگی 
و صنایع دستی مجلس شورای اسلامی در واکنش 
به تلاش دولت جمهوری آذربایجان برای مصادره  
فرش ایرانی در یک نمایشگاه در لاهه هلند گفت: 
باید نسبت به موضوع  چون پیشتر آن طور که 
مصادره میراث فرهنگی متعلق به ایران حساسیت 
به  آذربایجان  مثل  امروز کشوری  ندادیم،  نشان 
خودش اجازه می دهد تا چنین کاری را انجام دهد؛ 
اگر این اقدام را محکوم نکنیم و پیگیری های لازم 
را انجام ندهیم و نسبت به آن حساسیت نشان 
ندهیم، حتماً فردا کشور دیگری تلاش می کند تا 
بخش دیگری از فرهنگ و میراث کشور را به نام 

خود مصادره کند.
با اشاره  ایسنا  با  مصطفی نخعی در گفت وگو 
به اقدام جمهوری آذربایجان در معرفی فرش های 
بافت شهرهای تبریز و اردبیل به عنوان میراث این 
کشور در نمایشگاهی در شهر لاهه با تاکید بر اینکه 
فرش تبریز، اردبیل و دیگر مناطق کشور در هر 
ایران محسوب  از هویت فرهنگی  صورت بخشی 
می شود، اظهار کرد: مناطق مختلف ایران نقشه ها 
و بافت فرش مخصوص به خود را دارند که دارای 
این  بیانگر هویت  و  قابل تشخیص  و  شناسنامه 
مناطق هستند و در مقیاسی دیگر بخشی از هویت 

ملی فرهنگی ما ایرانیان را تشکیل می دهد.
وی با بیان اینکه »بنابراین باید روی این موضوع 
مثل  کشوری  باشد  بنا  اگر  و  باشیم  حساس 
آذربایجان یا هر کشور دیگر تلاش کنند تا از میراثی 
که متعلق به ماست و اسناد آن نیز وجود دارد، 
داشته  حساسیت  باید  همه  کند،  استفاده  سوء 
عنوان  واکنش نشان دهیم«،  بلافاصله  و  باشیم 
کرد: همان طور که در ایران همگان نسبت به خلیج 
فردی  چنانچه  و  داریم  زیادی  حساسیت  فارس 
واکنش  بلافاصله  کند،  مطرح  آن  درباره  ادعایی 
فرش  مصادره  موضوع  درباره  می دهیم،  نشان 
همان  به  شرایط  نیز  دیگر  کشوری  توسط  ایرانی 
صورت است و باید واکنش نشان دهیم؛ چراکه 
اقدامی که از سوی دولت آذربایجان صورت گرفته 
است، به نوعی تعرض به میراث و هویت فرهنگی 

ما محسوب می شود و باید آن را محکوم کنیم.
میراث  گردشگری،  فراکسیون  رئیس  نایب 
فرهنگی و صنایع دستی مجلس ادامه داد: مردم، 
مسئولان و صاحب نظران کشور نباید نسبت به 
این موضوع بی تفاوت باشند بلکه باید پیگیری های 
کشور  مجدداً  تا  شود  انجام  مربوطه  حقوقی 
دیگری دست به اقداماتی از این دست نزند. بی 
که  باعث شد  در سنوات گذشته  ما  تفاوتی های 
کشوری نظیر ترکیه اقداماتی برای مصادره ی مولوی 
انجام دهد یا کشورهای دیگر تلاش هایی کنند تا 
برخی از شعرای نامدار ما را که ریشه و زبان آنها و 
تمام هویت شان متعلق به ایران است، به نام و نفع 

خودشان مصادره کنند.
باید  که  طور  آن  پیشتر  چون  گفت:  نخعی 
نسبت به موضوع مصادره میراث فرهنگی متعلق 
به ایران حساسیت نشان نداده ایم، امروز کشوری 
مثل آذربایجان به خودش اجازه می دهد تا چنین 
کاری را انجام دهد؛ اگر این اقدام را محکوم نکنیم 
و پیگیری های لازم را انجام ندهیم و نسبت به آن 
حساسیت نشان ندهیم، حتماً فردا کشور دیگری 
تلاش می کند تا بخش دیگری از فرهنگ و میراث 

کشور را به نام خود مصادره کند.
به حساسیت های مجلس شورای  اشاره  با  وی 
هویت  و  میراث  از  حفاظت  به  نسبت  اسلامی 
رسانه ها  اینکه  کرد: ضمن  تاکید  کشور  فرهنگی 
این موضوع حساس  به  راجع  باید  ایران  و مردم 
باشند، محکوم کنند، واکنش نشان دهند و بی 
تفاوت نباشند ما نیز در مجلس شورای اسلامی و 
به طور خاص در فراکسیون گردشگری و کمیسیون 
تا پیگیری هایی را درباره  فرهنگی تلاش می کنیم 
مصادره  در  آذربایجان  دولت  اخیر  تلاش های 
این  به  نسبت  و  دهیم  انجام  ایرانی  فرش های 

موضوع بی تفاوت نباشیم.

سید حسن خمینی: 
امیدوارم روزهای آینده روزهای 

گشایش برای کشور باشد
خمینی  امام  آثار  نشر  تنظیم  موسسه  تولیت 
)ره( با یادآوری اینکه از وقتی که علَم انقلاب به 
دست مقام معظم رهبری افتاد انصافاً ایشان خوب 
روزهای  امیدوارم  کرد:  تصریح  کردند،  علَمداری 

آینده روزهای گشایش برای کشور باشد.
حسن  سید  الاسلام  حجت  ایسنا،  گزارش  به 
خمینی  در اجلاسیه کنشگران حوزه امام خمینی 
)ره( ، گفت: حضرت علی)ع( در در نهج البلاغه 
تعبیر بلندی دارند که می شود از آن قاعده کلی در 

بحث تبلیغ استفاده کرد. 
وی افزود: حضرت وقتی مالک اشتر را به مصر 
گسیل می کردند به ایشان تاکید کردند »وقتی برای 
اقامه نماز می ایستی نه باعث شو که دین در ذائقه 
مردم تنفر به وجود آورد و نه نماز را ضایع کن؛ 
چرا که در بین مردم عده ای مریضند و عده ای 
کار دارند. من از پیامبر)ص( وقتی بنده را به یمن 
فرستادند پرسیدم: » چگونه بر مردم نماز بخوانم.« 
نماز  مثل  بخوان  نماز  آنان  با  فرمودند  ایشان 
ضعیف ترین افراد و در حق مومنان رحیم و مهربان 
باش.« تولیت موسسه تنظیم نشر آثار امام خمینی 
)ره( گفت: موضوع سخنم نماز است و در نماز 
اصل »نماز جماعت« است. نماز جماعت یعنی 
با یک جامعه روبرو هستیم؛ بنابراین در این نماز 
باید به حداقل ها بسنده کرد. البته برخی نمازگزاران 
در همان سجاده نماز از دیگران غیبت می کنند و 
بعد از آن نماز بعدی را می خوانند ،در حالی که 
درباره  نمی کرد  جرات  امام  محضر  در  هیچکس 
تاثیر  باید  نماز  بزند.  تهمت  و  کند  غیبت  کسی 
تزکیه کنندگی بر نمازگزار داشته باشد.  سید حسن 
خمینی سپس به تشریح عاقبت افرادی که به نماز 
بی توجه هستند و آن را ضایع می کنند، همچنین 

مومنانی که به نماز اهمیت می دهند، پرداخت.
وی ادامه داد: وعده نادرست به بهشت یا ترس 
بیش از حد از جهنم هر دو نادرست است. نباید 

این امور را تعریف کرد. 
تولیت موسسه تنظیم نشر آثار امام خمینی )ره( 
گفت: در رابطه با امام نباید افراط یا تفریط کرد. از 
ایشان باید هر آنچه که بود برای جامعه گفته شود. 
باید اندیشه امام خمینی در جامعه منتشر شود، 
نه اینکه نظرات خودمان را در قالب اندیشه ایشان 
بیان کنیم. مراقب قلمتان باشید که نه امام ضایع 

شود و نه ایشان در جامعه بد جلوه یابد. 
وی گفت: از وقتی که علَم انقلاب به دست مقام 
معظم رهبری افتاد انصافاً ایشان خوب علَمداری 
کردند. عشق و علاقه حضرت آقا به امام مسئله ای 
روزهای  آینده  روزهای  امیدوارم  است،  ستودنی 

گشایش برای کشور باشد.

امیر سرتیپ حیدری: 
با استقرار سیستم های دید در شب 
توان عملیاتی هوانیروز ارتقاء یافت

فرمانده نیروی زمینی ارتش گفت: امروز هوانیروز 
خودکفایی  به  گلوگاهی  قطعات  تولید  حوزه  در 
رسیده و توانستیم برد موشک های بالگردهای مان 

را هفت برابر کنیم.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی ارتش، 
نیروی  فرمانده  حیدری،  کیومرث  سرتیپ  امیر 
زمینی ارتش، در آیین همایش "گذر از تولید یک 
هزار قطعه" برای هوانیروز گفت: هوانیروز پشتیبان 
کننده نیروهای خودی در مقابله با دشمن است و 
وقتی بالگرد در عملیات حضور داشته باشد روحیه 
نیروها بالا می رود. وی افزود: هوانیروز ارتش یکی 
از برترین یگان ها در جنوب غرب آسیاست و امروز 
دید در شب  استقرار سیستم های  با  توانسته ایم 

توان عملیاتی آنها را ارتقا دهیم.
بالای  تعداد  کرد:  اظهار  حیدری  سرتیپ  امیر 
انواع بالگردهای هوانیروز ارتش و آماده به عملیات 
بودن همه آن ها گویای تحقق شعار بر روی پا خود 

ایستادن رهبر معظم انقلاب است.
وی تصریح کرد: امروزهمه بالگردهای هوانیروز 
برای جنگیدن و پشتیبانی آماده هستند و با همین 
قطعه  نوع  هزار  تولید  جشن  امروز  که  قطعات 
برگزار شد توانستیم از تنگناهای تأمین این قطعات 
رهایی یابیم. فرمانده نیروی زمینی ارتش در ادامه 
خاطرنشان کرد: ولایت محوری، عدالت محوری 
و شایسته سالاری، سه محور اصلی فعالیت های 

اصلی ارتش است.
وی گفت: هوانیروز ارتش به عنوان نمونه یک 
یگان نظامی ولایت مدار، مطیع محض ولایت فقیه 
است و در طول این سال ها و در شرایط گوناگون 

این موضوع را ثابت کرده است.
سند  بهترین  اظهارکرد:  حیدری  سرتیپ  امیر 
این ادعا شهدای هوانیروز به ویژه در دوران دفاع 
مقدس است و این نیرو همواره، الگوی دایه داران 

ایمان، شجاعت و ایثار بوده است.

تندروهایی که دم از انقلابی گری می زنند اما همواره 
به  روز  یک  می کنند.  حمله  نظام  شخصیت های  به 
رئیس جمهور و رئیس مجلس و رئیس قوه قضائیه 
می تازند و روز دیگر سرلشکر باقری و سردار حاجی زاده 
را مقصد انتقادات و حملات خود قرار می دهند. اما 
پشت پرده این حملات چیست؟ تندروها چه هدفی را 

دنبال می کنند؟
غلامعلی رجایی، فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره 
به اقدامات تندروها از جمله هجمه های اخیر به مقام 
بلندپایه نظامی، در گفت و گویی با خبرآنلاین بیان کرد: 
»ما در این مقطع در مقابله با جریان تندرو و افراطی به 
یک نقطه حساس و پیچ حساس رسیده ایم. از جریان 
کسی خلاف  گذشتند.  سادگی  به  مکه  در  قاسمیان 
جهت شنا کند و حتی حرف خلافی بزند، مورد هجمه 
قرار می گیرد. ما منکر برخی مسائل در مکه، مدینه، 
جده و ریاض نیستیم و خودشان هم ادعایی ندارند، 
اما اینکه بگویی به جای آنتالیا به مدینه بیایید، خیلی 
بی انصافی بود. سعودی ها به آن واکنش نشان دادند و 

در داخل کشور هم آن را محکوم کردند.«
سعودی ها در ماجرای مکه و مدینه عقل به خرج 

دادند
با  ارتباط  در  و  مجلس  این  »در  داد:  ادامه  رجایی 
روزنامه های  یکبار  وقت  چند  هر  خارجی،  سیاست 
وابسته به جریان تندرو می گویند تنگه هرمز را ببندیم. 
این جریان افراطی حرکاتش با نظام ادامه دار است. 
از  داشت؛  اقدام  چند  سال  چند  این  در  جریان  این 
جمله حمله به سفارت انگلستان که کاش دولت جرأت 

می کرد و می گفت خسارات آن چقدر بوده است.«
از دیگر  نیز  افزود: »ماجرای سفارت عربستان  وی 
آنجایی که من اطلاع  تا  بود که  این جریان  اقدامات 
دارم، این افراد اکنون در هتل اسپیناس و با هزینه ایران 
اقامت دارند. با این حال، سعودی ها در ماجرای مکه و 
مدینه عقل به خرج دادند و در شرایط فعلی مذاکرات 
ایران و آمریکا، خود را با ایران درگیر نکردند. اگر اوضاع 
متفاوت بود، سعودی ها رفتار شدیدتر و سخت تری از 

خود نشان می دادند.«
باید جریان دلسوز انقلاب در برابر این تندروی ها 

بایستد
رجایی تأکید کرد: »به نظر من، باید از سوی حاکمیت 
هشدار جدی به این جریان داده شود. آن حرفی که زده 
شد هم خلاف بود و هم نباید گفته می شد، حال آنکه 
فرد گوینده امروز طلبکار هم هست. جریان تندرو به 
لحاظ کمیت، اقلیت است، اما سر و صدای زیادی دارند 
و رسانه هایشان را زنده نگه می دارند تا حرف هایشان را 

بزنند.«
»وقتی  گفت:  اظهاراتش  از  دیگری  بخش  در  او 
با  باتوم  با  نباید  به درستی می گوید  باقری  سرلشکر 
جوان امروزی سخن گفت، این چه ربطی به فراموشی 
راه شهید سلیمانی و شهدا دارد؟ نسل امروز را که در 
دانشگاه با آن سر و کار داریم، نمی توان با این شیوه های 
خشن با آنان برخورد کرد. وقتی روی حرف های معمولی 

با  بخواهیم  آنکه  حال  به  وای  نیستند،  حساس  ما 
خشونت و بازداشت با آنان برخورد کنیم.«

رجایی خواستار مقابله با تندروی ها شد و گفت: »باید 
جریان دلسوز انقلاب در برابر این تندروی ها بایستد. 
مردم باید این عناصر را شناسایی کنند. سایت هایی 
مانند سایت شما باید افشاگری کنند. تندروی هایی که 
علیه آقای هاشمی در دوران احمدی نژاد صورت گرفت، 
امروز کوس و تشت رسوایی شان به صدا درآمده که 
جریان سازی می کردند. از جمله ادعاهایی چون پناهنده 
شدن خاتمی یا تهمت هایی به آقای هاشمی که امثال 

همین تندروها مطرح می کردند.«
جریان تندرو از بین نخواهد رفت اما تضعیف می شود

این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: »راه مبارزه با 
افراط گری، برخورد حاکمیت از بالا و افشاگری از سوی 
رسانه های حقیقی و مجازی است. باید مشخص شود 
که این جریان چه آسیب هایی وارد کرده است. مثلاً اگر 
اعلام می شد خسارات مالی حمله به سفارت انگلستان 
چقدر بوده، کسی به امثال پایداری ها توجه نمی کرد. 
فراموش نمی کنیم که حتی با شهید قاسم سلیمانی هم 
مشکل داشتند. آن روزها برنمی تافتند که ایشان بگوید 

"این ها دختران ما هستند و ما بدحجاب نداریم.”« 
وی تأکید کرد: »این جریان از بین نخواهد رفت اما 
نشان  اقبال  آن ها  به  نباید  مردم  می شود.  تضعیف 
دهند. نخبگان و برخی مراجع بگویند این جریان چه 

هزینه هایی به نظام تحمیل کرده است که حق الناس 
با  رابطه تخریب شده  پاسخ دهند.  بوده و نمی توانند 
عربستان با پول و دلار درست نمی شود. آن شیخی که 
در اطراف برخی مقامات دیده شد در بی سیم می گفت 
"پول می دهم سند بدهید". باید تحمل کرد و فرصت 
جولان را از آنان گرفت. وقتی چندبار وارد فاز افراطی 
شوند و استقبالی نبینند، دیگر دامنه عمل آنان محدود 

می شود.«
جریان تندرو را جریان رو به مرگ نمی دانم

رجایی درباره حملات تندروها به مقامات نظام نیز 
گفت: »این واکنش ها به خاطر شکست در انتخابات 
دادن  دست  از  تاوان  این ها  است.  ریاست جمهوری 
پاستور است. آن ها که در مجلس تقریبا اکثریت را 
دارند، می خواستند پاستور را هم بگیرند و سپس قوه 
قضائیه را تحت فشار قرار دهند. در ماجرای پاستور 
شکست خوردند. مطمئن بودند جلیلی را به پاستور 
می فرستند، اما مردم منتقد وضع موجود که مایل به 
که  اصلاح طلبانی  حتی  نبودند،  انتخابات  در  شرکت 
گفته بودند دیگر با صندوق کاری ندارند، وقتی این 
خطر را حس کردند، آمدند و پزشکیان را به پاستور 

فرستادند.«
او در ادامه گفت: »این جریان قصد داشت سه قوه 
را در اختیار بگیرد و برنامه هایی دیگر برای نظام نیست 
داشتند. این جریان که من جنس آن را می شناسم، 

به  فقط به دولت و پارلمان بسنده نمی کند. احتمالاً 
دنبال گزینه ای از جنس خودشان برای رهبری آینده 
هستند تا حرفشان را بزند و پشتوانه نظری شان را فراهم 
کند. من جریان تندرو را جریان رو به مرگ نمی دانم. 
اتفاقاً جریان روشنفکری و نخبگان باید مراقب باشند تا 

ساحت عمل را از دست آنان بگیرند.«
کشور ما از افراط و تفریط بیشتر ضربه دیده است تا 

از دشمن
جریان  این  فعالیت های  سابقه  به  اشاره  با  رجایی 
در  که  دارند  متعددی  فکر  اتاق های  »آن ها  گفت: 
مجلس یا خارج از آن چه اقداماتی انجام بدهند. در 
افرادی مانند حسن عباسی و سعید قاسمی  گذشته 
در  امروز ساکت شده اند.  به دلایلی  که  بودند  فعال 
دولت  از  بعد  بودند،  کرده  فعالشان  روحانی  دولت 
رئیسی ساکت بودند و امروز کم وبیش از سعید قاسمی 
نقدهایی شنیده می شود. باید کنترل آن ها را بیشتر 
کرد. کشور ما از افراط و تفریط بیشتر ضربه دیده است 

تا از دشمن.«
او در پایان درباره نوع مواجهه نظام با تندروها گفت: 
»نمی دانم تدبیر حاکمیت چیست. همه منتظر مواضع 
پیروزی  ادعای  تندروها  این  وگرنه  هستیم،  رهبری 
می کنند که عربستان قاسمیان را نتوانسته تحمل کند 
و او را اخراج کرده است. در حالی که هیچ خدمتی به 

ایران و حج نشد.«

دیپلمات پیشین ایران در سازمان ملل متحد گفت: مسئله غنی سازی 
دیگر صرفاً یک مسئله فنی نیست و ابعاد سیاسی و حیثیتی پیدا کرده 
است. سیاست داخلی هر دو کشور به شدت در این موضوع دخیل 

است و انعطاف پذیری برای هر دو طرف دشوار شده است.
به گزارش خبرنگار سیاست خارجی ایرنا، »رافائل گروسی« مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی در گزارش دوره ای برای اعضای شورای 
حکام ضمن اعلام اینکه ذخایر اورانیوم غنی شده در ایران با غلظت ۶۰ 
درصد به بیش از ۴۰۸ کیلوگرم رسیده، بار دیگر ادعاهای سیاسی درباره 
برنامه صلح آمیز هسته ای ایران را تکرار کرده و مدعی شده که این سطح 
از غنی سازی یک »گام فنی کوتاه« تا سطح ۹۰ درصد )موسوم به سطح 
تسلیحاتی( محسوب می شود. وی ادعا کرده است که »ایران تنها کشور 
غیرهسته ای است که در حال غنی سازی در این سطح است.« براساس 
این گزارش، رافائل گروسی همچنین »خواستار همکاری کامل و مؤثر 

ایران« با آژانس شده است.
وزارت امور خارجه و سازمان انرژی اتمی ایران شامگاه شنبه ۱۰ خرداد 
در بیانیه ای مشترک، به این گزارش واکنش نشان دادند. در این بیانیه 
مشترک آمده است: »جمهوری اسلامی ایران مراتب تأسف عمیق خود 
را در مورد عدم رعایت بی طرفی و بی توجهی مدیر کل نسبت به رویکرد 
حرفه ای خود با تأثیرپذیری از فشارهای سیاسی در تهیه و انتشار این 
گزارش ابراز داشته، نسبت به هرگونه بهره برداری سیاسی از مفاد این 

گزارش هشدار می دهد.«
برای بررسی مسیر پیش روی ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی 
در سایه تداوم مذاکرات غیرمستقیم ایران و ایالات متحده با »کوروش 
احمدی« تحلیلگر مسائل هسته ای و روابط بین الملل و دیپلمات پیشین 

در سازمان ملل متحد گفت وگو کردیم.
آنکه در طول چند ماه گذشته شاهد برگزاری چند دور  علی رغم 
گفت وگوهای سیاسی میان ایران و تروئیکای اروپایی بودیم و همزمان 
سفر رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی و معاون 
او به تهران نیز با هدف تداوم تعامل مثبت میان ایران و نهاد ناظر بر 
برنامه هسته ای صورت گرفت اما همچنان شاهد تداوم نوعی خاص از 

گزارش های فصلی مدیرکل و اراده صدور قطعنامه از سوی سه کشور 
اروپایی و ایالات متحده هستیم؛ ارزیابی شما از این گزارش در مقطع 

کنونی چیست؟
طی بیش از چهار سال گذشته، تماس بین ایران و اروپا و همچنین با 
مقامات آژانس بین المللی انرژی اتمی، از جمله رافائل گروسی، برقرار 
بوده است. با این حال، طرف مقابل مدعی است که این تماس ها به 
حل مسائل موجود منجر نشده است. واکنش های پس از گفت وگوها 
با سه کشور اروپایی و مقامات آژانس نیز حاکی از پیشرفتی نبوده و 
فاقد گرمی و امید به بهبود روابط بوده است. گروسی بارها از ارتباطات 
خوب با مقامات ایران سخن گفته، اما در گزارش های خود همواره به 
نکات مشخصی اشاره کرده است، از جمله مسئله منع ورود برخی از 
بازرسان، مسئله دوربین ها و ادعای وجود سایت هایی در ایران که 

فعالیت هسته ای اعلام نشده انجام داده اند.
در این میان حتی ایران در مقطعی به آژانس اجازه بازدید از این 
سایت ها را داد و به سؤالات مطرح شده پاسخ ارائه کرد. با این حال، 
آژانس این پاسخ ها را از نظر فنی ناکافی دانسته و به پرس وجو درباره 
محل کنونی اقلام و و مواد و تجهیزات موجود در این سایت ها را ادامه 
داده است. اگرچه ایران همکاری هایی با آژانس و کشورهای اروپایی 
داشته، اما طرف مقابل مدعی است این همکاری ها در عمل کافی نبوده 

و پرسش های آژانس همچنان بی پاسخ مانده است.
همچنین روابط کنونی ایران و کشورهای اروپایی به هیچ وجه مطلوب 
نیست و تنش هایی در آن دیده می شود. به تازگی، در موضوع دریافت 
نخل طلا توسط جعفر پناهی، کارگردان ایرانی اظهارات بسیار تندی 
از سوی وزیر امور خارجه فرانسه را در پی داشت که از نظر تندی آن 
بی سابقه بود. این مسائل به ایجاد فضایی توأم با بدبینی و تیرگی در 
روابط ایران با سه کشور اروپایی منجر شده است. از سوی دیگر، این 
کشورها در پی آن هستند که اقداماتی در راستای فعال سازی مکانیسم 
ماشه )اسنپ بک( انجام دهند و تدابیری برای این منظور اتخاذ کرده 
اند. این تدابیر از نوامبر ۲۰۲۳ با نوشتن نامه هایی به رئیس شورای 

امنیت شروع شده و همچنان ادامه دارد.

یکی از اهداف گزارش گروسی، کسب آمادگی برای ضرب الاجل ۲۶ 
مهر است

تا زمان انقضای قطعنامه ۲۲۳۱ زمان قابل  با توجه به آنکه عملا 
توجهی باقی نمانده است، آیا میتوان نتیجه گرفت که گزارش جامع 
دبیرکل و نشست شورای حکام که در هفته آینده برگزار میشود، پیش 

زمینه ای برای فعال سازی مکانیسم ماشه است؟
برای  آمادگی  کسب  گزارش،  دو  این  اصلی  اهداف  از  یکی 
این  اهمیت  اکتبر ۲۰۲۵( است.   ۱۸ ( ضرب الاجل ۲۶ مهر ۱۴۰۴ 
ضرب الاجل نه تنها به شش قطعنامه مرتبط با برنامه هسته ای ایران، 
بلکه به بند ۸ قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت نیز بازمی گردد. طبق 
این بند، در تاریخ مذکور، قطعنامه ۲۲۳۱ منقضی شده و فاقد اعتبار 
می شود. مطابق نص آن برنامه هسته ای ایران از دستور کار شورای 
امنیت خارج شده و تحریم های مرتبط با این برنامه از جمله تحریم 
های هسته ای که توسط شورای امنیت وضع شده اند، بطور قطعی 

لغو خواهند شد.
این موضوع از جنبه های مختلف برای غرب حائز اهمیت است. به 
نظر می رسد نگرانی اصلی غرب بیشتر از این بابت است که با منقضی 
شدن قطعنامه، برنامه هسته ای ایران از دستور کار شورای امنیت خارج 
شود و در آینده حق وتو چین و روسیه مانع بازگشت آن به دستور 
کار شورا شود. لذا، صرف نظر از وضعیت روابط سیاسی با ایران، غرب 
احتمالاً به فعال سازی مکانیسم ماشه )اسنپ بک( برای حفظ برنامه 
هسته ای ایران در دستور کار شورای امنیت نیز اصرار خواهد داشت 
و تنها در یک حالت ممکن است از این اقدام صرف نظر کنند و آن 
دستیابی به توافقی دائمی و مطلوب میان ایران و آمریکا یا به طور کلی 

ایران و غرب درباره برنامه هسته ای ایران است.
در صورت تحقق چنین توافقی، ممکن است از فعال سازی اسنپ بک 
صرفنظر کنند و به جای آن، تدابیر دیگری را در نظر بگیرند. حتی ممکن 
است که در صورت حصول توافق هسته ای، غرب تلاش کند تا مانع 
خارج شدن برنامه هسته ای ایران به طور کامل از دستور کار شورای 

امنیت شود و به سمت تمدید این ضرب الاجل حرکت  کند.

کشور ما از افراط و تفریط بیشتر ضربه دیده است تا از دشمن

وها به مقامات بلندپایه نظام رمزگشایی از حملات تندر
غلامعلی رجایی، فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: »راه مبارزه با افراط گری، برخورد حاکمیت از بالا و افشاگری از سوی رسانه های حقیقی و مجازی است. 
باید مشخص شود که این جریان چه آسیب هایی وارد کرده است. مثلاً اگر اعلام می شد خسارات مالی حمله به سفارت انگلستان چقدر بوده، کسی به 

امثال پایداری ها توجه نمی کرد.«

وج برنامه هسته ای ایران از دستور کار شورای امنیت است غرب نگران خر

این واکنش  ها به  
خاطر شکست 

در انتخابات 
ریاست  جمهوری 

است. این ها 
تاوان از دست 
دادن پاستور 

است. آن ها که 
در مجلس تقریبا 
اکثریت را دارند، 

می خواستند 
پاستور را هم 

بگیرند و سپس 
قوه قضائیه را 

تحت فشار قرار 
دهند

معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اینکه باید به جایگاه اول امنیت سایبری در منطقه 
برسیم، تصریح کرد: اگر در حوزه امنیت سایبری به خوبی عمل کنیم، مسائل معیشتی 
مردم نیز حل خواهد شد و در صورتی که روابط جمهوری اسلامی ایران با کشورهای 
همسایه، منطقه و جهان بر مبنای امنیت سایبری پایه ریزی شود، ارتباطات فرهنگی، 

اقتصادی و سایر زمینه ها نیز تسهیل می شود.
به گزارش ایسنا، محمدرضا عارف در جلسه ستاد توسعه علوم و فناوری افتا با اشاره به 
اهمیت و جایگاه امنیت سایبری در دنیای امروز، بر ضرورت هماهنگی و انسجام بخشی 
در حوزه امنیت سایبری تاکید و تصریح کرد: نقش و جایگاه این مساله مهم کماکان بین 
برخی مسئولین و دستگاه ها مورد توجه قرار نگرفته است و امروز تمام ابعاد زندگی مردم 
با امنیت سایبری گره خورده است و نتوانستیم اهمیت این موضوع را در بین آحاد جامعه 
به دلیل برخی کم کاری های مسئولان امر تبیین کنیم و ذهنیتی که هنوز بین مسئولین جا 
افتاده است مربوط به تفکرات دهه های گذشته است که در نتیجه در همگرایی و انسجام 
بخشی در این بخش کمتر موفق شدیم.  معاون اول رئیس جمهور خاطرنشان کرد: فرهنگ 
بخشی نگری یکی از عواملی بوده که به مسئله امنیت سایبری توجه نشده است و با وجود 
اینکه بخش های مختلف مرتبط اقدامات خوبی در این زمینه انجام دادند اما به دلیل عدم 
همگرایی و هم افزایی در این حوزه منسجم عمل نشده است و باید از اقدامات کوتاه مدت 
و رقابتی پرهیز کرد. عارف در این جلسه که دبیر شورای عالی فضای مجازی و مسئولان 
دستگاه های مرتبط حضور داشتند، با قدردانی از تلاش های مسئولان دستگاه مرتبط در 
حوزه امنیت سایبری برای جلوگیری، پیشگیری و آمادگی مقابله حملات سایبری در 
کشور و همچنین تاکید بر اهمیت مسئولیت پذیری در قبال برخی موارد معدود از حملات 

سایبری، تصریح کرد: تجارب کشور در این زمینه نشان داد که به یک ستاد فعال و جدی 
نیازمندیم که به هیچ عنوان به دنبال رقابت و دخالت در دستگاه ها نیست چراکه دولت به 
دنبال موازی کاری با هیچ بخشی نبوده که درنهایت لزوم  ایجاد یک ستاد مصمم، مساله 

شناس و با نیروی های متخصص  برای حوزه امنیت سایبری در کشور احساس شد.
معاون اول رئیس جمهور تاکید کرد: تهیه و تدوین سند مهم و افتخارآمیز »افتا« نتیجه 
همدلی و انسجام بین همه نهادها و دستگاه ها بود و در زمان تصویب این سند مهم در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام احساس غرور می کردیم و تصویب این سند با مخالفت 
هیچ دستگاه و نهادی روبرو نشد و تنها در دو هفته پس از تصویب از سوی مقام معظم 
رهبری ابلاغ شد که نشانگر انسجام، با هم بودن، همبستگی و احساس مساله مشترک 
بین مسئولین کشور بود. عارف همچنین به تجربه موفق همکاری و هماهنگی همه 
دستگاه ها در فناوری های نانو اشاره کرد و افزود: با وجود کمبودها و محدودیت ها در 
نیروی انسانی متخصص و امکانات توانستیم ظرف مدت کوتاهی جز ۱۰ کشور اول در 
منطقه در این حوزه شویم. وی با اشاره به حضور کارشناسان، دانشمندان و برجستگان 
کشور در ستاد توسعه علوم و فناوری افزود: باید از هر امکانی در تمامی دستگاه ها و 
بخش ها بهره گرفت تا کاستی ها در این بخش جبران شود تا علاوه بر پیاده سازی تاکیدات 
و منویات مقام معظم رهبری در خصوص امنیت سایبری،  در منطقه جایگاه اول در این  
حوزه را داشته باشیم که می تواند حاشیه امنیت و توانایی حل مسائل کشور را برای کشور 
ایجاد کند. عارف ادامه داد: با روحیه خوب، صمیمانه و دردشناس نیروهای برجسته و 
مومن و متعهد در این حوزه می توانیم دستاوردهای چشمگیر همانند سایر حوزه ها به 
دست آوریم. معاون اول رئیس جمهور خاطرنشان کرد: یکی از مزیت های کشور این است 

که نیروهای کیفی برجسته، مومن و قابل اطمینان و اعتماد در هر حوزه حضور دارند که 
همه داشته های خود را در اختیار نظام جمهوری اسلامی ایران قرار داده اند و در مسئولین 
نیز همواره ایجاد مشوق های لازم برای پیشبرد راهبردها و دستاوردها در حوزه های مختلف 
را در دستور کار قرار دادند و اگر قدمی برداشته شود، حمایت های بالایی صورت می گیرد 
و با اشراف و تسلطی که در امنیت سایبری وجود دارد، آینده درخشانی در این حوزه پیش 

روی کشور است.

محمدرضا عارف: 
از اقدامات کوتاه مدت و رقابتی در حوزه امنیت فضای سایبر پرهیز شود
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